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УДК 341.1 

 

Р.Х. МАКУЕВ  

 

СОВРЕМЕННЫЙ ЕВРОПЕЙСКИЙ СОЮЗ И ПОРЯДОК ВСТУПЛЕНИЯ 

В НЕГО ТРЕТЬИХ ГОСУДАРСТВ: «ЛИССАБОНСКАЯ МОДЕЛЬ» 
 

В статье показана современная структура Европейского Союза – «Лиссабонская модель 

Европейского Союза» и проанализирован процедурный порядок вступления в него третьих стран. 

Ключевые слова: Европейский Союз, структурно-функциональная система, сообщества, 

Договора, федерация, конфедерация, системное единство, интеграционный процесс, Совет Евро-

пы, право, заявка, государство-кандидат, написанная и некодифицированная конституции. 
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R.Kh. MAKUEV 
 

MODERN THE EUROPEAN UNION AND THE PROCEDURE FOR THE 

ACCESSION OF THIRD STATES: «LISBON MODEL» 
 

 

The modern structure of the European Union – «Lisbon model of the European Union» is shown in 

article and the procedural order of the introduction in it the third countries is analysed. 

Key words: The European Union, structurally functional system, communities, Contracts, federation, 

confederation, system unity, integration process, the Council of Europe, the right, the demand, the candidate 

state written and not codified constitutions. 
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УДК 342 

 

И.В. МИХАЛЕВ, И.Г. ГАЛЬ, В.В. КУЛАКОВ 
 

О НЕКОТОРЫХ ОСОБЕННОСТЯХ МЕЖДУНАРОДНОГО ОПЫТА 

ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ НАЦИОНАЛЬНЫХ 

ОБЩЕСТВ МЕЖДУНАРОДНОГО ДВИЖЕНИЯ  

КРАСНОГО КРЕСТА И КРАСНОГО ПОЛУМЕСЯЦА 

НА ПРИМЕРЕ ФЕДЕРАТИВНОЙ РЕСПУБЛИКИ ГЕРМАНИЯ  
 

В статье раскрываются особенности правового регулирования деятельности националь-

ного общества Красного Креста и Красного Полумесяца в Федеративной республике Германия, 

указывается на необходимость имплементации положительного опыта в законодательство Рос-

сийской Федерации. 

Ключевые слова: национальное общество Красный Крест и Красный Полумесяц, законо-

дательство, социальная функция, правовое регулирование. 
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CROSS AND RED CRESCENT BASED ON THE RECORD OF THE 

FEDERAL REPUBLIC OF GERMANY  
 

The article summarizes certain aspects of the legal regulation of the activities of the Red Cross 

and Red Crescent society of Germany, focusing on the need to implement positive experience in the rele-

vant legislation of the Russian Federation.     

Keywords: the National Red Cross and Red Crescent Society, legislation, social function, legal 

regulation. 

 

BIBLIOGRAPHY 

 
2. G       C.I., I          . .                       K        K       1917-1930-     .  //        s-

                    .2001. № 4.  .167-174.  

4. Portnjagina Je.V. Rossijskij Krasnyj Krest: istorija i sovremennost'. Pravovoe regulirovanie dejatel'nosti 

organizacii // Aktual'nye problemy konstitucionnogo, municipal'nogo i mezhdunarodnogo prava. Sbornik nauchnyh 

statej. Nauchno-diskussionnyj klub im. P. A. Stolypina. Kursk: Universitetskaja kn., 2016.S. 94-96. 

 

Mikhalev Igor' Vasil'yevich 

Central Russian Institute of management - branch of Ranepa, eagle  

Associate Professor of the Department of Economics and economic security 

302001 Orel, street of panchuka., 1  

Phone: 8 (4862) 71-49-14 

E-mail: mikhalev.ig@bk.ru 

 

Gal' Igor' Gennadievich  

Russian medical Academy of postgraduate education 

The Ministry of health of the Russian Federation  

Doctor of medical Sciences, candidate of legal Sciences, associate Professor  

Professor of medical law, 

public health and health management  

125445, Moscow, Belomorskaya str 19/38 

Tel: 8 (499) 458-95-51 

E-mail: gal-i@mail.ru 

 

Kulakov Vladimir Viktorovich 

Rossiyskogo state University of justice  

Doctor of legal Sciences, Professor 

Head of Department of civil law 

121260 Moscow, cook street., 15 

Tel: (495) 332-55-44 

E-mail: 79057327361@yandex.ru  



Современное общество и право 

№ 1 (26) 2017 _______________________________________________________________________ 9 

УДК 342 

 

Н.Ю. ЧАПЛИН 

 

РАЦИОНАЛЬНО-ПРАВОВАЯ ЛЕГИТИМНОСТЬ ВЛАСТИ  

И ПРАВОВАЯ ИДЕНТИЧНОСТЬ КАК ФАКТОРЫ ОБЕСПЕЧЕНИЯ 

УСТОЙЧИВОСТИ И БЕЗОПАСНОСТИ 

 РОССИЙСКОГО ГОСУДАРСТВА 
 

В статье представлена позиция автора по вопросу влияния рационально-правовой леги-

тимности власти и правовой идентичности на обеспечение устойчивости российского государ-

ства, сделана попытка определения критериев, измерения легитимности правового режима, обос-

новывается роль легитимности как фактора обеспечения устойчивости государства.  

Ключевые слова: рационально-правовая легитимность власти, легитимность, идентич-

ность, правовая идентичность, устойчивость государства. 
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RATIONAL-LEGAL AUTHORITY LEGITIMACY AND LEGAL 

IDENTITY AS FACTORS ENSURING THE STABILITY AND SECURITY 

OF THE RUSSIAN STATE 

 
The article presents the author's position on the question of the impact of rational-legal legitimacy 

and legal identity to ensure the sustainability of the Russian State, an attempt is made to define criteria, 

measure the legitimacy of legal regime justifying the role legitimacy as a factor in the sustainability of the 

State. 

Keywords: rational-legal authority, legitimacy, legitimacy, identity, legal identity, stability of the 

State. 
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Е.Ю. АРХИПОВА 

 

МИРОВОЗЗРЕНЧЕСКИЕ ОСНОВАНИЯ ИССЛЕДОВАНИЯ 

НЕЮРИСДИКЦИОННОГО ПРОЦЕССА 

 
Актуальность статьи обусловлена важностью комплексного исследования мировоззренче-

ских оснований изучения неюрисдикционного процесса. Целью настоящей статьи  является опреде-

ление мировоззренческих оснований неюрисдикционного процесса, с помощью которых можно уяс-

нить  место и значение данного процесса в системе современных общественных отношений. До-

стижение указанной цели способствовало использование таких методов как общенаучные (анали-

за, синтеза) и частно-научные (формально-юридический, сравнительно-правовой). Автором дела-

ется вывод, что характерные для всех сфер человеческой жизнедеятельности  процессы глобали-

зации и регионализации влияют на формирование мировоззрение российского общества. В статье 

делается вывод, что в основе современных юридических практик лежит конвергационный подход, 

стимулирующий соответствующие формы выражения юридически значимой деятельности, одной 

из которых выступает неюрисдикционный процесс. 
Ключевые слова: мировоззрение, юридический позитивизм, структурный функционализм, 

рационализм, неюрисдикционный процесс. 
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E.YU. ARKHIPOVA 
 

THE OUTLOOK BASES OF NON JURISDICTIONAL PROCESS 
 

Relevance of article is caused by importance of complex research of the outlook bases of non  ju-
risdictional process. The purpose of the present article is to define the outlook bases of non  jurisdictional 
process, because outlook  by means of which it is possible to understand a place and value of this process 
in system of the modern public relations. Achievement of the specified purpose promoted use of such meth-
ods as general scientific (the analysis, synthesis) and private and scientific (comparative and legal). The 
author draws a conclusion that processes of globalization and regionalization, characteristic for all 
spheres of human activity, influence formation outlook of the Russian society. The conclusion of article is 
drawn, that legal practice based on approach of convergence stimulating the corresponding forms of ex-
pression of legally significant activity as one of which non jurisdictional process acts. 

Keywords: outlook, legal positivism, structural functionalism, rationalism, non jurisdictional pro-
cess. 
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А.Н. ГУТОРОВА, А.П. КСЁНДЗЫК 

 

ГЕНОЦИД: ИСТОРИЧЕСКАЯ ОБУСЛОВЛЕННОСТЬ, 

СПЕЦИФИКА ПРИЧИН, МЕЖДУНАРОДНО-ПРАВОВАЯ ОЦЕНКА 

(К 100-ЛЕТИЮ ГОДОВЩИНЫ ПАМЯТИ ЖЕРТВ ГЕНОЦИДА 

АРМЯН В ОСМАНСКОЙ ИМПЕРИИ) 

 
В ходе исследования, автором выявлены свидетельства геноцида армян в Османской империи. 

Также исследована историческая обусловленность и приведен анализ причин геноцида армян в Осман-

ской империи. Автором освещена  международно-правовая оценка геноцида армян и предпринята по-

пытка выработать рекомендации, обращенные к Европейскому Союзу, в целях становления справед-

ливости в отношении трагедии 24 апреля 1915 года. 

Ключевые слова: геноцид, геноцид армян, международное право, пантюркизм. 
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THE GENOCIDE: A HISTORICAL CONDITIONALITY, SPECIFICS 

OF THE REASONS, AN INTERNATIONAL LEGAL ASSESSMENT 

(TO THE 100 ANNIVERSARY OF THE MEMORY OF THE VICTIMS 

OF THE ARMENIAN GENOCIDE IN THE OTTOMAN EMPIRE) 
 

In the research, the author found evidence of the Armenian Genocide in the Ottoman Empire. A 

historical conditionality and an analysis of the causes of the Armenian Genocide in the Ottoman Empire is 

studied also. The author covered an international legal assessment of the Armenian genocide and made the 

recommendations addressed to the European Union, with a view to becoming a justice for the tragedy of 

April 24, 1915. 
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Я.М. ГАФУРОВ  

 

ОСОБЕННОСТИ РЕФОРМИРОВАНИЯ ПРОКУРАТУРЫ В ПРАВОВОЙ 

СРЕДЕ ПОСТСОВЕТСКОЙ РОССИИ 
 

В статье говорится о реформировании прокуратуры, одного из важных правоохранитель-

ных институтов, занимающего ключевое место в российской правовой среде в первое десятилетие 

после развала СССР. Описаны специфические условия изменения структуры и функций прокурату-

ры под воздействием судебно-правовой реформы, начатой в 1991 году. Предложен анализ «Кон-

цепции развития прокуратуры на переходный период», одного из первых документов, положенных в 

основу реформирования прокуратуры. 

Ключевые слова: правовая среда, судебно-правовая реформа, Генеральная прокуратура 

РФ, судебная реформа в Российской Федерации, совершенствование законодательства о прокура-

туре. 
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Ya.M. GAFUROV  

 

FEATURES OF THE REFORM OF THE PROSECUTOR'S OFFICE IN 

LEGAL WEDNESDAY POST-SOVIET RUSSIA 
 

The article refers to the reform of the prosecutor's office, one of the most important institutions of law, 

occupies a key position in the Russian legal environment in the first decade after the collapse of the Soviet Un-

ion. We describe the specific conditions of the prosecutor's office structure and functions change under the in-

fluence of legal and judicial reform, started in 1991. A analysis of the «Concept of development of the Prose-

cutor's Office for the transitional period, one of the first documents that formed the basis of the prosecutor's of-

fice reform. 

Keywords: legal Wednesday; judicial and legal reform; The Office of the Prosecutor General of the 

Russian Federation; judicial reform in the Russian Federation; improving legislation on the Prosecutor's Of-

fice. 
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М.Л. ДАВЫДОВА, Р.П. КУШНИРУК  

 

ЭЛЕКТРОННАЯ ПРАВОТВОРЧЕСКАЯ ИНИЦИАТИВА В СИСТЕМЕ 

ФОРМ ЭЛЕКТРОННОЙ ДЕМОКРАТИИ*
 

 
В статье предлагается авторская классификация форм электронной демократии, основанная 

на принятом в зарубежной литературе делении их на формы электронной демократии-участия и 

электронной демократии-влияния. Исследовав электронную правотворческую инициативу с точки 

зрения нормативного регулирования, процедуры осуществления, практики реализации, авторы прихо-

дят к выводу, что формально инициатива относится к электронной демократии-влиянию, фактиче-

ски же обеспечивает лишь возможность участия, т.к. не гарантирует связи между общественным 

волеизъявлением и реакцией на него со стороны государства. 

Ключевые слова: электронная демократия, формы электронной демократии, правотворче-

ская инициатива, Российская общественная инициатива. 
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E-LAWMAKING INITIATIVE AS A FORM OF E-DEMOCRACY 
 

The author's classification of the forms of e-democracy is based on their division into e-

participation and e-influence. The article studies the electronic law-making initiative in terms of regula-

tion, procedure and practice of realization. The researchers come to the conclusion that formally public in-

itiative refers to e-influence but in fact it only provides the opportunity of participation because it does not 

guarantee the connection between the will of the people and the reaction to it from the government. 

Keywords: e-democracy, forms of e-democracy, lawmaking initiative, Russian public initiative. 
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УДК 342.76 

 

Н.А. ЩЕГОЛЕВА, А.В. ВОЛКОВ 

 

СОВРЕМЕННАЯ МИГРАЦИОННАЯ ПОЛИТИКА РОССИИ В СФЕРЕ 

ОБЕСПЕЧЕНИЯ ПРАВ ЧЕЛОВЕКА И ИНТЕРЕСОВ ГОСУДАРСТВА: 

АКТУАЛЬНОЕ СОСТОЯНИЕ И НАПРАВЛЕНИЯ 

СОВЕРШЕНСТВОВАНИЯ 
 

В настоящей статье рассмотрена современная миграционная политика России в сфере обес-

печения прав человека и интересов государства на примере вынужденной миграции. Авторами прове-

ден анализ актуальной миграционной ситуации в Российской Федерации, по результатам которого 

сделан вывод о возможности использования потенциала вынужденной миграции в интересах государ-

ства и общества. Обоснована необходимость выделения в качестве самостоятельного направления 

миграционной политики Российской Федерации миграционной политики в отношении вынужденных 

мигрантов, определены принципы, основные направления реализации и совершенствования в целях 

обеспечения прав человека и интересов государства и общества. 

Ключевые слова: права и свободы человека, государство, интересы государства и общества, 

миграционная политика, вынужденные мигранты, беженцы, вынужденная миграция, принципы ми-

грационной политики, цели миграционной политики, направления миграционной политики. 
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The article examines the modern migration policy of Russia in the sphere of human rights and the in-

terests of the state with the focus on forced migration. The authors analyze the current migration situation in 

the Russian Federation and make the conclusion about the possibility of using the potential of forced migration 

in the interests of the state and society. The authors justify the need to single out the migration policy in rela-

tion to forced migrants as a separate aspect of the general Russian migration policy; they define its objectives, 

principles and guidelines for implementation and improvement in order to ensure the rights and interests of 

society and the state. 

Keywords: human rights and freedoms, the state, the interests of the state and society, migration poli-

cy, forced migrants, refugees, forced migration, migration policy principles, migration policy objectives, mi-

gration policy guidelines. 
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УДК 342.849.2 

 
О.О. ПОПОВА 

 

ПЕРСПЕКТИВЫ ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ 

ПРЕДВЫБОРНОЙ АГИТАЦИИ В РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ 

 
Статья посвящена актуальной в свете приближающейся кампании по выборам в сентябре 

2016 года теме перспектив правового регулирования предвыборных агитационных общественных 

отношений. Рассматриваются наиболее значимые для института предвыборной агитации новел-

лы, предлагаемые авторами законопроектов № 957628-6, № 957567-6, № 951367-6. Анализируется 

их обоснованность с точки зрения теории избирательного права и дается оценка возможных от-

рицательных и положительных последствий для практики проведения избирательных кампаний. 

Ключевые слова: предвыборная агитация, законопроект, совместные агитационные меро-

приятия (дебаты), предвыборная агитация в сетевых изданиях, агитационный период, печатные 

материалы предвыборной агитации, изображения и высказывания физических лиц в агитационных 

материалах 
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O.O. POPOVA 
 

THE LEGAL REGULATION PERSPECTIVES OF ELECTION CAMPAIGN 
IN RUSSIAN FEDERATION 

 

In the light of upcoming in September 2016 election campaign the article is focused on actual topic of 
legal regulation perspectives of pre-election public relations. Most significant for election campaign institution 
novels proposed by authors of №957628-6, №957567-6, №951367-6 legislative proposals, are reviewed. Their 
validity from the point of voting right’s theory is analyzed and pros and cons for election campaign practice 
are assessed. 
 Keywords: election campaign, legislative proposal, joint campaign events (debates), election cam-
paign in Internet media, election campaign period, election campaign printed materials, images and state-
ments of natural persons in campaign materials. 
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УДК 352   

А.В. САЛЬКОВ 

 

МЕЖМУНИЦИПАЛЬНОЕ СОТРУДНИЧЕСТВО  

В ПЕРИОД ПЕРЕРАСПРЕДЕЛЕНИЯ ПОЛНОМОЧИЙ  

ПО ВОПРОСАМ МЕСТНОГО ЗНАЧЕНИЯ 
 

В статье анализируется значение развития межмуниципального сотрудничества при пере-

распределении полномочий по вопросам местного значения после вступления в силу поправок в зако-

нодательство о местном самоуправлении, введенных Федеральным законом от 27.05.2014 № 136-ФЗ 

«О внесении изменений в статью 26.3 Федерального закона «Об общих принципах организации зако-

нодательных (представительных) и исполнительных органов государственной власти субъектов 

Российской Федерации» и Федеральный закон «Об общих принципах организации местного само-

управления в Российской Федерации». Предполагается увеличение роли межмуниципального сотруд-

ничества в результате децентрализации правового регулирования муниципальных правоотношений 

на уровень субъекта. Приводятся доводы в пользу институционализации межмуниципального со-

трудничества в период перераспределения полномочий. 

Ключевые слова: Межмуниципальное сотрудничество, ассоциативная, форма межмуници-

пального сотрудничества, перераспределение вопросов местного значения. 
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A.V. SAL'KOV  

 

INTER-MUNICIPAL COOPERATION IN THE PERIOD OF THE 

REDISTRIBUTION OF POWERS ON LOCAL ISSUES 
 

The article analyzes the importance of the development of inter-municipal cooperation in the re-

distribution of powers on issues of local importance of the entry into force of amendments to the law on lo-

cal self-government introduced the Federal Law of 27.05.2014 №136-FZ «On amendments to article 26.3 

of the Federal Law» On general principles of organization legislative (representative) and executive bodies 

of state power of subjects of the Russian Federation» and the Federal law «On general principles of local 

government in the Russian Federation.» Expected to increase the role of inter-municipal cooperation as a 

result of the decentralization of legal regulation of relations in the municipal entity level. Arguments in fa-

vor of the institutionalization of inter-municipal cooperation between the redistribution of powers. 

Keywords: Inter-municipal cooperation, the associative form of inter-municipal cooperation, the 

redistribution of local issues. 
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А.Н. БУШКАРЕВ 

 

К ВОПРОСУ О КОНСТИТУЦИОННО-ПРАВОВОЙ 

ОТВЕТСТВЕННОСТИ СУДЕЙ 
 

Аннотация: в статье рассматриваются вопросы ответственности судей. Автором от-

мечается, что в настоящее время российским законодательством предусматривается только 

дисциплинарная ответственность судей, что не в полной мере соответствует их конституцион-

но-правовому статусу. В то же время данная дисциплинарная ответственность является доста-

точно специфической и имеет отдельные черты конституционно-правовой ответственности. На 

этой основе предлагается разграничить собственно дисциплинарную и конституционно-правовую 

ответственность судей.  

Ключевые слова: судья, ответственность судей, дисциплинарный проступок, служебное 

подчинение, конституционно-правовой деликт, процедуры привлечения к ответственности. 
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A.N. BUSHKAREV 

 

TO THE QUESTION OF THE LEGAL RESPONSIBILITY OF JUDGES 
 
The article considers the questions of responsibility of judges. The author notes that currently 

the Russian legislation provides for only disciplinary liability of judges, which does not fully comply with 
the constitutional legal status. At the same time, the disciplinary liability is quite specific and has some 
features of constitutional legal liability. On this basis it is proposed to distinguish between the strictly 
disciplinary and the constitutional-legal responsibility of judges. 

Keywords: justice, responsibility of judges, disciplinary misconduct, the service discipline, the 
constitutional tort, the procedures of accountability. 
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А.Б. СТЁПИН 

 

СООТНОШЕНИЕ РОССИЙСКИХ И МЕЖДУНАРОДНЫХ СРЕДСТВ 

СУДЕБНОЙ ЗАЩИТЫ ЧАСТНОПРАВОВЫХ ОТНОШЕНИЙ 
 

Автором исследуются теоретические вопросы соотношения российских и международных 

средств судебной защиты частного права. Анализируется понятие средства судебной защиты, 

рассматривается классификация внутригосударственных и международных средств судебной за-

щиты. 

Ключевые слова: защита частного права, международные средства судебной защиты 

частного права, внутригосударственные средства судебной защиты частного права, гарантии 

защиты частного права,  принципы защиты частного права. 
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B.A. STEPIN 

 

THE RATIO OF RUSSIAN AND INTERNATIONAL REMEDIES OF 

PRIVATE LAW RELATIONS 
 

The author examines the theoretical issues of correlation of Russian and international remedies of 

private law. Examines the concept of remedy, examines the classification of domestic and international 

remedies. 

Keywords: protection of private law, the international judicial remedy of private law, domestic 

remedies in private law, guarantees of protection of private law, principles of protection of private law. 
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Л.В. ШЕЛОМАНОВА 

 

НЕЗАВИСИМОСТЬ СУДЕЙ В ГРАЖДАНСКОМ ПРОЦЕССЕ: 

ИСТОРИЧЕСКИЕ ПРЕДПОСЫЛКИ И СОВРЕМЕННЫЕ ТЕНДЕНЦИИ 

 
Статья посвящена исследованию проблемы независимости судей в гражданском процессе 

современной России. Автор сосредоточивает внимание на проблемах исторических предпосылок и 

современных тенденций в правовом регулировании и обеспечении независимости правосудия. Судья 

является независимым, если он обеспечивает беспристрастность на основе фактов и в соответ-

ствии с законом. Суд не вправе основывать свое мнение на догадках, которые не подтверждены 

доказательствами. Достоверность судебного решения достигается рассмотрением фактов и об-

стоятельств с их действительной, подлинной стороны. 

Ключевые слова: независимость правосудия, статус судьи, гражданский процесс, принци-

пы гражданского судопроизводства. 
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INDEPENDENCE OF JUDGES IN CIVIL PROCESS: HISTORICAL 

PRECONDITIONS AND MODERN LINES 
 

Clause is devoted to research of a problem of independence of judges in civil process of modern 

Russia. The author concentrates attention on problems of historical preconditions and modern lines in le-

gal regulation and maintenance of independence of justice. The judge is independent if it provides impar-

tiality on the basis of the facts and according to the law. The court has not the right to base the opinion on 

guesses which are not confirmed by proofs. Reliability of a judgement is reached by consideration of the 

facts and circumstances in their valid and original sense. 

Keywords: independence of justice, the status of the judge, civil process, principles of civil legal 

proceedings.  
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УДК 347.61/.64 

 

М.О. ВАРТАНЯН  

 

СОЖИТЕЛИ И ПРАВОВОЙ СТАТУС ИХ ОБЩИХ ДЕТЕЙ 
 

В данной статье дается анализ правового статуса детей, рожденных вне официально зареги-

стрированного брака. Рассматриваются основные научные концепции регулирования статуса общих 

детей сожителей, предлагаемые современными учеными. Сделан анализ действующих норм права, ре-

гулирующих сферу сожительства, а также сложившейся судебной практики. 

Ключевые слова: правовой статус, сожительство, брак, семья, дети, отцовство. 
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M.O. VARTANIAN 

 

ROOMMATES AND THE LEGAL STATUS OF THEIR CHILDREN 

  
This article analyzes the legal status of children born out of officially registered marriage. Considers the basic 

scientific conceptions of regulation status of common children of cohabitants proposed by modern scientists. Made an 

analysis of the existing law governing the sphere of cohabitation, as well as the court practice. 

Keywords: cohabitation, marriage, family, children, fatherhood. 
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УДК 347.19.061 
 

Я.А. ЕРЫГИН 
 

ПОНЯТИЕ ЮРИДИЧЕСКОЙ ЛИЧНОСТИ ПОЛИТИЧЕСКОЙ ПАРТИИ 
 

С позиций гражданско-правовой теории юридического лица и современного законодатель-

ства автор определяет понятие юридической личности политической партии, анализирует специ-

фику правового регулирования их создания и деятельности, выявляет особенности их участия в 

гражданском обороте, а также совокупность таких свойств, как организационное единство, 

имущественная обособленность, самостоятельная имущественная ответственность, граждан-

ская правоспособность и дееспособность. 

Ключевые слова: политические партии, юридическая личность, юридическое лицо, граж-

данско-правовое положение, гражданская правоспособность и дееспособность, юридическая 

наука, имущественная обособленность и ответственность, закон, гражданский оборот.  
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Ya.A. ERYGIN 
 

THE CONCEPT OF LEGAL PERSONALITY THE POLITICAL PARTY 

 
From the perspective of the theory of civil law legal entity and modern legislation author defines 

the concept of legal personality of the political party, analyzes the specificity of legal regulation of their 

establishment and activities, identify their participation in the civil circulation, as well as a set of proper-

ties, such as organizational unity, separateness, independent property liability, civil legal capacity and 

capacity to act. 

Keywords: political parties, legal personality, legal entity, civil status, capacity and capability, 

legal science, property and liability, remoteness, act civil circulation. 
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УДК 342.92 

 

Т.А.ГУСЕВА, А.В.ЧУРЯЕВ  

 

ЗАМЕТКИ К ДИСКУССИИ ПО ПОВОДУ СОВРЕМЕННОГО 

СОСТОЯНИЯ ТЕОРИИ АДМИНИСТРАТИВНОГО ПРАВА 

 
Статья представляет собой размышления авторов относительно высказанной со сторо-

ны цивилистов критики о неразвитости современного административного права. Не соглашаясь с 

категоричностью критического замечания, авторы все же подтверждают наличие в админи-

стративно-правовых исследованиях определенных недостатков. 

Ключевые слова: административное право, наука и практика, модернизация, практиче-

ская значимость научного исследования. 
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T.A.GUSEVA, A.V. CHURAEV 

 

NOTES TO THE DISCUSSION ABOUT THE CURRENT STATUS OF THE 

THEORY OF ADMINISTRATIVE LAW 
 

The article is a reflection of the authors regarding expressed on the part of the jurists of criticism 

about the lack of development of modern administrative law. Disagreeing with the categorical criticisms, 

the authors confirm the presence of administrative-legal research certain shortcomings. 

Keywords: administrative law, science and practice, modernization, practical relevance of scien-

tific research. 
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УДК.342.324 
 

О.П. КОПЫЛОВА 
 

ОБЗОР ИЗМЕНЕНИЙ ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВА В СФЕРЕ 

РЕГУЛИРОВАНИЯ ОБОРОТА АЛКОГОЛЬНОЙ  

И СПИРТОСОДЕРЖАЩЕЙ ПРОДУКЦИИ НА ТЕРРИТОРИИ 

РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ 
 

С 1 января 2016 года на территории Российской Федерации действуют новые правила, каса-

ющиеся учета производства и оборота этилового спирта, алкогольной и спиртосодержащей продук-

ции. В статье проводится анализ последних изменений законодательства в сфере введения и примене-

ния этих правил. 

Ключевые слова: этиловый спирт, алкогольная и спиртосодержащая продукция, учет произ-

водства и оборота, оборот алкогольной продукции, Единая государственная автоматизированная 

информационная система, розница. 
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O.P.KOPYLOVA 
 

OVERVIEW OF CHANGES IN LEGISLATION AT THE SPHERE OF 

ALCOHOL PRODUCTS REGULATION ON THE TERRITORY  

OF THE RUSSIAN FEDERATION 
 

Since 1 January 2016 on territory of the Russian Federation are valid new rules touching upon 

manufacture and regulation of alcohol products accounting. At the article are analyzed a last changes of 

legislation at the sphere of introduction and application this rules.  

Keywords: alcohol products, manufacture and regulation of alcohol products accounting, Unified 

State Automated Information System (USAIS), retailment. 
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Ю.А.ГРАЧЁВ, И.Ю.ПЕТРОВ 

 

ПРОБЛЕМЫ ПОВЫШЕНИЯ ВЕРИФИКАЦИИ РЕЗУЛЬТАТОВ 

ПРОВЕДЕНИЯ ЭКСПЕРТИЗ ДОСТОВЕРНОСТИ  

ИНФОРМАЦИИ В РАМКАХ РЕШЕНИЯ ЗАДАЧ 

ОПЕРАТИВНО-РОЗЫСКНОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ 

 
В статье проведен анализ и изложен авторский взгляд на применение инструментальной и 

без инструментальной технологии выявления лжи в целях решения задач ОРД.   

Ключевые слова: профайлинг, преступность, полиграф, принципы, технологии.  
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PROBLEMS OF INCREASING THE VERIFICATION OF THE RESULTS 

OF EXAMINATIONS OF THE RELIABILITY OF INFORMATION IN THE 

FRAMEWORK OF SOLVING THE OPERATIONAL-SEARCH ACTIVITY 
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The article analyzes and set out the author's view on the use of the tool and without instrumental 

lie detection technology to meet the challenges hordes. 

Keywords: profiling, crime and polygraph principles of technology. 
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УДК 343.228+343.61 

 

Н.Г. ВОЛЬДИМАРОВА 

 

СОЦИАЛЬНО-ПРАВОВАЯ ОЦЕНКА УБИЙСТВА 

ПРИ ПРЕВЫШЕНИИ ПРЕДЕЛОВ НЕОБХОДИМОЙ ОБОРОНЫ 

 
Автор  исследует вопросы правового регулирования уголовной ответственности за убий-

ство при превышении пределов необходимой обороны; дает социально-правовую оценку убийства 

при превышении пределов необходимой обороны; анализирует систему преступлений против жиз-

ни; обозначает место убийства при превышении пределов необходимой обороны в системе пре-

ступлений против жизни; классифицирует преступления, сопряженные с неосторожным лишени-

ем жизни; исследует мотивацию преступного поведения. 

Ключевые слова: необходимая оборона; превышение пределов необходимой обороны (экс-

цесс обороны);  убийство при превышении пределов необходимой обороны; посягательств на 

жизнь; неосторожное лишение жизни; доведение до самоубийства; система преступлений против 

жизни; бандитизм; террористический акт; мотивация преступления; аффект; судебная медици-

на; эвтаназия; уголовное, уголовно-процессуальное законодательство. 
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N.G. VOL'DIMAROVA 
 

SOCIAL AND LEGAL EVALUATION OF MURDER BY EXCEEDING THE 

LIMITS OF NECESSARY DEFENSE 
 

The author examines the issues of legal regulation of criminal responsibility for the killing in ex-

cess of self-defense; It provides social and legal assessment of the killing in excess of self-defense; analyzes 

the system of crime against life; It refers to the killing place by exceeding the limits of necessary defense in 

the system of crimes against life; classifies crimes associated with negligent deprivation of life; explores 

the motivation of criminal behavior. 

Keywords: necessary defense; exceeding the limits of necessary defense (defense kurtosis); killing 

in excess of self-defense; attacks on life; careless loss of life; incitement to suicide; crime system against 

life; banditry; terrorist attack; the motivation of the crime; affect; forensic medicine; euthanasia; criminal; 

criminal-procedural legislation. 
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УДК 343.244 

 

Е.А. НЕШПОР 

 

СИСТЕМА МЕР ВЗЫСКАНИЯ КАК ОДНО ИЗ ОСНОВНЫХ  

СРЕДСТВ ВОСПИТАТЕЛЬНО-ИСПРАВИТЕЛЬНОЙ РАБОТЫ 

С ОСУЖДЕННЫМИ 
 

Статья посвящена исследованию специальной роли мер взыскания для осуществления 

наиболее эффективного воздействия на осуждѐнных в организации системы воспитательно-

исправительной работы. Автор полагает, что грамотное и умелое использование данного дисци-

плинарного воздействия способно не только обеспечить позитивный ход исправительного процес-

са, но и служить определенным средством для предупреждения пост пенитенциарного рецидива.   

Ключевые слова: исправительные учреждения, меры взыскания, индивидуализация, исправ-

ление, перевоспитание, выговор, штраф, ШИЗО. 
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E.A. NESHPOR 
 

THE SYSTEM OF DISCIPLINARY MEASURES AS ONE OF THE MAIN 

MEANS OF EDUCATIONAL AND CORRECTIONAL WORK WITH 

CONVICTS 
 

The article is devoted to the special role of the disciplinary measures for the implementation of the most effec-

tive impact on prisoners in the organization of the educational-correctional work. The author believes that proper and 

skillful use of the disciplinary action are not only able to provide a positive course of corrective process, but also to 

serve as a specific means for the prevention of post-penitentiary relapse. 

Keywords: Correctional institutions penalties, customization, correction, re-education ,a reprimand, a fine, a 

punishment cell.  
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С.Н. МАКАРОВА  

 

ПРАВО СОБСТВЕННОСТИ НА РЕЗУЛЬТАТЫ 

ИНТЕЛЛЕКТУАЛЬНОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ В 

ИНФОКОММУНИКАЦИОННОМ ПРОСТРАНСТВЕ 
 

В статье рассматриваются особенности проявления инфокоммуникационного про-

странства в современном обществе, а так же специфика проявления прав собственности на ре-

зультаты интеллектуальной деятельности в инфокоммуникационных продуктах и услугах. 

Ключевые слова: инфокоммуникационное пространство, инфокоммуникационные про-

дукты, инфокоммуникационные услуги, право собственности, результаты интеллектуальной де-

ятельности. 
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S.N. MAKAROVA 
 

OWNERSHIP OF THE RESULTS OF INTELLECTUAL ACTIVITY 

IN THE ICT SPACE 
 

The article discusses the features of the existence of info-communication space in the modern soci-

ety, as well as specific manifestations of property rights on results of intellectual activity in infocommunica-

tion products and services 

Keywords: infocommunication space, infocommunication products, infocommunication services, 

property, results of intellectual activity. 
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УДК 342 
 

В.В. ШЛЯХОВА 
 

КОНСТИТУЦИОННО-АКСИОЛОГИЧЕСКИЕ ОСНОВЫ  

БЕЗОПАСНОСТИ ЛИЧНОСТИ В РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ 
 

В статье рассматривается одно из приоритетных направлений правовой политики современной Рос-

сии – разработка проблемы безопасности личности и ее обеспечение в контексте стратегии национальной 

безопасности. Выявляется и обосновывается иерархия конституционных ценностей в российском законода-

тельстве о национальной безопасности. Безопасность личности рассматривается как конституционно-

правовая ценность. 

Ключевые слова: конституционные ценности, национальная безопасность, безопасность личности 
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V.V. SHLYAKHOVA 
 

KONSTITUTSIONNO-AXIOLOGICALFOUNDATIONS 

PERSONAL SECURITY IN THE RUSSIAN FEDERATION 
 

In article one of the priority directions of legal policy of modern Russia – development of a problem of safety 

of the personality and her providing in the context of strategy of national security is considered. The hierarchy of the 

constitutional values comes to light and locates in the Russian legislation on national security. Safety of the personality 

is considered as constitutional and legal value. 
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